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Szanowny Panie Prezesie, 

Drogie Koleżanki i Koledzy, 

Panie i Panowie, 

 

Świętujecie obchody Jubileuszu 20-lecia powstania samorządu 
komorniczego w Polsce. Jest to zawsze bardzo przyjemna chwila dla Prezesa 
UIHJ, kiedy zostaje on zaproszony do wygłoszenia przemówienia  
z okazji obchodów jubileuszowych. Tak więc przede wszystkim: 
WSZYSTKIEGO NAJLEPSZEGO ! 

Proszę pozwolić mi na dokonanie analizy tych ostatnich 20 lat  
z perspektywy UIHJ. Dwadzieścia lat temu reforma zawodu komornika 
sądowego w Polsce została przeprowadzona przy wsparciu i pomocy UIHJ. 
Głównym celem w tym czasie było przyłączenie się większości krajów 
Europy Wschodniej do Unii Europejskiej, połączonych tym samym 
pragnieniem: rozwojem gospodarki rynkowej i postępem społecznym. 

Celem UIHJ było podzielenie się posiadanym doświadczeniem oraz wizją 
egzekucji orzeczeń sądowych i zawodu komornika sądowego w Europie. 
Rozwój gospodarczy i wzrost opierają się na inwestycjach, depozytach  
i kredytach. Szybki, skuteczny i bezpieczny system wymiaru sprawiedliwości 
jest kluczowy. W przeciwnym razie żaden wzrost i rozwój ekonomiczny nie 
będzie możliwy. 

Konieczne było zatem przekształcenie zawodu komornika sądowego, aby 
nadać mu status, który jest wam aktualnie znany. Dwadzieścia lat temu 
odeszliście od statusu komornika sądowego, działającego jako urzędnik 
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średniego szczebla, który ograniczał rozwój i możliwość pełnienia wiodącej 
roli w służbie dobru wymiaru sprawiedliwości i obywatelom.  

Na przełomie kilkudziesięciu lat skuteczność waszego zawodu w Polsce 
znacznie wzrosła! 

Niemniej jednak nigdy nie powinniśmy zaprzestać rozwoju i zawsze patrzmy 
w przyszłość. 

Świat jest w ciągłym ruchu i procesie zmian .... w konsekwencji  
i my musimy się nieustannie zmieniać i dostosowywać nasz zawód  
do otaczającej nas rzeczywistości. 

Jako grupa zawodowa możemy jedynie przetrwać, jeśli będziemy działać 
razem. W porównaniu z innymi grupami zawodowymi w dziedzinie prawa 
(notariusze, sędziowie, a zwłaszcza prawnicy), jesteśmy stosunkowo 
nieliczną grupą. Niemniej jednak UIHJ, pod względem krajów członkowskich 
stanowi jednoz największych stowarzyszeń prawników na świecie. Aby 
utrzymać tę pozycję, musimy pozostać zjednoczeni! Powyższe było 
powodem, dla którego dwa lata temu została utworzona Europejska Unia 
Komorników Sądowych w ramach UIHJ. Musimy bowiem przemawiać 
jednym głosem! 

Wyzwania, przed którymi obecnie stoimy - i mówię zarówno o tych 
wyzwaniach, z którymi już przyszło nam się zmierzyć, jak i o tych, które 
pojawią się w najbliższej przyszłości : elektroniczne doręczanie 
dokumentów, blockchains, prognozowanie wyniku postępowania w oparciu 
o algorytmy i postępowania egzekucyjne z majątków cyfrowych – zmienią 
dosadnie nasze życie zawodowe – a nawet więcej ... staną się dla niego 
niebezpieczeństwem i zagrożeniem. 

Jeśli UIHJ, tak jak dotychczas, zamierza nadal odnosić sukcesy, pozostaje nam 
tylko jedna opcja: pozostać w jedności i wspólnie walczyć o te same cele! 

Jestem przekonany, że ostatecznie zachowamy swoje miejsce w systemie 
wymiaru sprawiedliwości, będąc jego niezbędnym podmiotem, który 
gwarantuje poszanowanie praw każdej ze stron biorących udział  
w postępowaniu. 

Komornik sądowy - nasz zawód - znany na całym świecie pod wieloma 
różnymi nazwami: Gerichtsvollzieher, Huissier de Justice, Sheriff Officer lub, 
oczywiście, Komornik. 

Zawód ten, co prawda znany jest pod wieloma różnymi nazwami, ale łączy 
wszystkich swoich przedstawicieli poprzez swoją główną, podstawową 
działalność, jaką jest egzekwowanie orzeczeń sądowych. Komornik sądowy 
stanowi, obok bezstronnego sędziego i adwokata, jeden z trzech 
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podstawowych filarów każdego procesu sądowego. Komornik sądowy, 
dzięki swej niezależności, jest gwarantem pewności prawnej. Niezależność 
ta znajduje jednak odzwierciedlenie w dwojakim wymogu: wysokiej jakości 
szkolenia zawodowego  i różnorodności podejmowanych czynności. 

Wymagające szkolenie zawodowe komornika sądowego zawsze było  
i zawsze będzie jednym z bezdyskusyjnych wymagań stawianych przez UIHJ. 

Szkolenie na wysokim poziomie jest kluczowe do zapewnienia trwałości 
naszego zawodu. Profesjonalne szkolenie o wysokiej jakości nie tylko 
przekłada się na solidne i różnorodne szkolenie podstawowe, ale także 
poprzez ciągłe szkolenia zawodowe, które spełniają wymagania naszego 
zawodu, oczekiwania, które wciąż rosną. 

Niezbędne jest zatem dalsze promowanie ustanowionego modelu szkolenia, 
który okazał się bardzo skuteczny: są to ustawiczne szkolenia zawodowe 
organizowane wspólnie z różnymi podmiotami: z izbami krajowymi, z UIHJ 
i, dlaczego nie, z uniwersytetami . Ten rodzaj treningu ma tę zaletę, że jest 
zindywidualizowany i dostosowany do poszczególnych potrzeb i oczywiście 
ukierunkowany na codzienną praktykę. W związku z tym, kilka sesji 
wspomnianych stałych szkoleń już się odbyło, a kolejne odbędą się  
w najbliższym czasie. 

Obok szkoleń, gwarancją naszej niezależności jest różnorodność, 
dywersyfikacja naszych działań. Wytyczne CEPEJ (Europejskiej Komisji ds. 
Efektywności Sprawiedliwości) są bardzo jasne i precyzyjne w tym zakresie: 
komornik sądowy może wykonywać wiele dodatkowych, pomocniczych 
czynności. Idę dalej: wskazane czynności co do zasady może wykonywać nie 
tylko komornik sądowy, ale w rzeczywistości to on jest idealnym podmiotem, 
uprzywilejowanym podmiotem. Któż jak nie komornik sądowy może 
sporządzając protokół stanu faktycznego wzmocnić jego moc dowodową 
poprzez domniemanie mocy autentycznej dokumentu ? Podobne 
stwierdzenie można odnieść do polubownego dochodzenia należności.  

Status komornika sądowego jako funkcjonariusza publicznego, a także 
ciążący na nim obowiązek zagwarantowania poszanowania praw stron 
postępowania stanowi dodatkową gwarancję procesową dla uczestników 
postępowania. Oczywistym jest, że komornik sądowy będzie mógł ubiegać 
się o uprawnienie do dokonywania dodatkowych czynności tylko wtedy, gdy 
będzie się legitymował wysokim i solidnym poziomem wyszkolenia. 
Wykonywanie dodatkowych czynności nie tylko jest związane  
ze szkoleniem, ale są to zjawiska wręcz nierozłączne! 

Szanowny Panie Prezesie, Drogie Koleżanki i Koledzy, Panie i Panowie, świat 
się zmienia i ewoluuje. To samo dotyczy wymiaru sprawiedliwości! 
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Pojawiają się nowe technologie, które jutro będą uważane za niezbędne do 
prawidłowego funkcjonowania wymiaru sprawiedliwości. Ta ewolucja, 
która, uważnie ją obserwując, raczej mutuje w kierunku rewolucji, nie może 
pozostać nam obojętna! Musimy działać proaktywnie, aby utrzymać,  
a nawet wzmocnić naszą dotychczasową pozycję w systemie wymiaru 
sprawiedliwości, aby zapewnić trwałość naszego zawodu. 

Konieczne będzie nie tylko nasze dostosowanie się do potrzeb, które się 
pojawią, ale także nasz aktywny udział w tworzeniu instrumentów, które 
będziemy wykorzystywać w nieodległej przyszłości. 

Przede wszystkim jednak to nasz ludzki aspekt, który pozwala nam 
zajmować stosowne miejsce w systemie wymiaru sprawiedliwości, 
digitalizującym się z prędkością światła. 

Żaden komputer, żadna sztuczna inteligencja nie jest w stanie 
zindywidualizować procedury egzekucyjnej, biorąc pod uwagę konieczność 
uwzględnienia ludzkiej jednostki. To kolejna wartość dodana, którą 
reprezentuje nasz zawód. 

 

U I H J  

W JEDNOŚCI SIŁA 

 

Dziękuję bardzo Państwu za uwagę! 


